

论文

溴甲烷在强激光场中的电离和解离

杨正¹, 刘洪涛¹, 唐紫超², 高振¹

1. 中国科学院化学研究所分子反应动力学国家重点实验室, 北京 100190;
2. 中国科学院大连化学物理研究所分子反应动力学国家重点实验室, 大连 116023

摘要:

利用自制的反射式飞行时间质谱仪(RTOF-MS)研究了多原子分子CH₃Br在强激光场中的电离解离. 得到了溴甲烷在强激光场中电离解离的飞行时间质谱, 基于RTOF-MS的高分辨率($M/\Delta M > 2000$), 测量了分子库仑爆炸产生的系列碎片离子的动能释放(KER), 用多光子解离和库仑爆炸解释了实验结果. 与碘甲烷在强场中的实验结果对比发现: (1) 在相同的激光场强下, 碘甲烷电离解离的最高价碎片离子为I⁶⁺而溴甲烷为Br³⁺; (2) 溴甲烷质谱中存在母体离子的脱氢产物CH_mBr⁺和CH_mBr²⁺, 而对于碘甲烷, 没有检测到这些通道, C—I键首先断开; (3) 质谱中存在H⁷⁹Br⁺和H⁸¹Br⁺, 而碘甲烷的电离解离中不存在HI产物; (4) 溴甲烷库仑两体爆炸的有效电荷间距随着两碎片电荷乘积的增大而增大, 而对于碘甲烷此间距几乎不随电荷乘积变化; (5) CH_m⁺($m=0, 1, 2$)的主要生成通道可能与碘甲烷不同, 不是来自CH₃⁺的顺序脱氢, 而是来自脱氢母体离子的直接解离.

关键词: 飞行时间质谱; 强激光场; 库仑爆炸; 多光子解离

Ionization and Dissociation of Methyl Bromide in Intense Laser Field

YANG Zheng¹, LIU Hong-Tao¹, TANG Zi-Chao², GAO Zhen^{1*}

1. State Key Laboratory of Molecular Reaction Dynamics, Institute of Chemistry, Chinese Academy of Sciences, Beijing 100190, China;
2. State Key Laboratory of Molecular Reaction Dynamics, Dalian Institute of Chemical Physics, Chinese Academy of Sciences, Dalian 116023, China

Abstract:

Ionization-dissociation of methyl bromide in intense laser field was studied using home-built reflection time-of-flight mass spectrometer. Based on the relative high resolution of the RTOF-MS($M/\Delta M > 2000$), the Kinetic Energy Release(KER) of the fragment ions was measured. Multiphoton dissociation and Coulomb explosion mechanisms were used to explain the experimental results. Comparing with the result of methyl iodide in intense laser field, some differences are observed: (1) at the same laser field intensity, the highest charged fragment ion of methyl bromide was Br³⁺, lower than I⁶⁺ of methyl iodide; (2) the dehydrogenation channel was observed in the multiphoton dissociation or Coulomb explosion of methyl bromide, but was not observed in the case of methyl iodide; (3) HBr⁺ was observed, but there was no similar channel in the case of methyl iodide; (4) for methyl bromide, the valid charge distance of Coulomb explosion increases with the product of p and q ; while in the case of methyl iodide, the distance remained almost the same; (5) the producing channel of CH_m⁺($m=0, 1, 2$) is different from the ionization-dissociation of methyl iodide in which the stepwise dissociation of CH₃⁺ was thought to be the main channel, CH_m⁺($m=0, 1, 2$) of methyl bromide are mainly from the products of the direct dissociation of the dehydrogenated parent ions instead of the stepwise dissociation of CH₃⁺.

Keywords: Time-of-flight mass spectrometry; Intense laser field; Coulomb explosion; Multiphoton dissociation

收稿日期 2009-03-17 修回日期 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

国家自然科学基金(批准号: 20203020, 20433080)资助.

通讯作者: 高振, 男, 教授, 博士生导师, 主要从事分子反应动力学研究. E-mail: gaoz@iccas.ac.cn

扩展功能

本文信息

Supporting info

PDF(661KB)

[HTML全文]

[\({article.html_WenJianDaXiao} KB\)](#)

参考文献[PDF]

参考文献

服务与反馈

把本文推荐给朋友

加入我的书架

加入引用管理器

引用本文

Email Alert

文章反馈

浏览反馈信息

本文关键词相关文章

飞行时间质谱; 强激光场; 库仑爆炸; 多光子解离

本文作者相关文章

PubMed

参考文献:

- [1]Miller R., Fainerman V. B., Makievski A. V., et al.. Adv. Colloid Interface Sci.[J], 2000, 86: 39—82
[2]Dussaud A., Han G. B., Ter Minassian-Saraga L., et al.. J. Colloid Interface Sci.[J], 1994, 167: 247—255
[3]Turro N. J., Lei X.-G., Ananthapadmanabhan K. P., et al.. Langmuir.[J], 1995, 11: 2525—2533
[4]Xu R., Dickinson E., Murray B. S.. Langmuir.[J], 2007, 23: 5005—5013
[5]Huang Y. P., Zhang L., Zhang L., et al.. J. Phys. Chem. B.[J], 2007, 111: 5640—5647
[6]Wu D., Feng Y., Xu G., et al.. Colloids Surf. A.[J], 2007, 299(1—3): 117—123
[7]Ferri J. K., Dong W.-F., Miller R., et al.. Macromolecules[J], 2006, 39: 1532—1537
[8]Noskov B. A., Loglio G., Miller R., et al.. J. Phys. Chem. B.[J], 2004, 108: 18615—18622
[9]Wang D. X., Luo L., Zhang L., et al.. J. Dispersion Sci. Technol.[J], 2007, 28(5): 725—736
[10]Luo L., Wang D., Zhang X. L., et al.. J. Dispersion Sci. Technol.[J], 2007, 28(2): 263—269
[11]Wang Y. Y., Dai Y. H., Zhang L., et al.. Macromolecules[J], 2004, 37: 2930—2937
[12]Lucassen J., Giles D.. J. Chem. Soc., Faraday Trans. 1.[J], 1975, 71: 217—232
[13]Murry B. S., Ventura A., Lallemand C.. Colloids Surf. A[J], 1998, 143: 211—219
[14]GONG Qing-Tao(宫清涛). Study on the Synthesis of Sodium Multi-n-Alkylbenzene Sulfonates and Their Properties of Interface and Solutions(多取代直链烷基苯磺酸钠的合成及其界面与体相性质的研究)[D], Beijing: Institute of Physics and Chemistry, Chinese Academy of Sciences, 2005
[15]Wu D., Xu G., Feng Y., et al.. International Journal of Biological Macromolecules[J], 2007, 40(4): 345—350

本刊中的类似文章

文章评论

反馈人	<input type="text"/>	邮箱地址	<input type="text"/>
反馈标题	<input type="text"/>	验证码	<input type="text"/> 5354